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nejhorší, co může řečník předvést
(Dokončení ze str. 6)

Může tuto práci dělat každý? Jaké 
by podle vás smuteční řečník měl 
mít vlastnosti?

Když jsem přijal tuto práci, uzavřel 
jsem sám se sebou smlouvu, že budu 
dělat vše pro to, abych tuto profe-
si zbavil nálepky jisté „trapnosti“. U 
nás mají obřadníci a vůbec všichni 
pracovníci v pohřebnictví nálepku 
nějakých podivínů. 

Možná za to mohu i filmy či seriá-
ly, kde je často řečník vyobrazen jako 
koktající popleta, případně životní 
ztroskotanec. Tak tomu ale není. Mé 
kolegyně i kolegové jsou báječní a 
často velmi veselí lidé, a nejsou to jen 
řečníci, jsou to i sjednavatelky, řidiči 
a další kolegové, kteří třeba nejsou 
ani vidět. 

Je pravdou, že každý asi tuto profe-
si vykonávat nemůže. Vyžaduje jis-
té schopnosti rétorické a stylistické. 
Musíte mít přesnou míru empatie, 
ale i jistou dávkou pragmatismu, pro-
tože pro zdárný úspěch celého obřa-
du je nezbytné zachovat si chladnou 
hlavu. 

Jsou pro vás některé obřady těžší 
než jiné? Nebo i tady si člověk 
zvykne na nějakou „rutinu“ a získá 
jistý nadhled a odstup?

Rutina to určitě není, ale jis-
tý nadhled a odstup je potřebný. 
Nemůžete se tím nechat zcela pohltit. 

Pokud jde o nejtěžší obřady, pak 
jsou to ty, kdy na poslední cestu 
doprovázíte mladého člověka, nebo 
dokonce dítě. A potom samozřej-
mě, musíte-li promluvit na rozlou-
čení někomu blízkému, kamarádovi, 
členu rodiny. Tam se emoce zvláda-
jí nejobtížněji. Ale hodně záleží i na 
pojetí obřadu. 

Když jsme se před 8 lety loučili na 
Roštejně s Olinkou Joklovou, která 
odlétla na druhý břeh kvůli nemo-
ci motýlích křídel velmi mladá, byl 
obřad plný pozitivních emocí. Roz-
loučení nemusí být vždy bolestné, 
může být i oslavou života toho, kdo 
odchází.  

Může být tato práce stereotypní?
Těžká otázka. Věřím tomu, že pokud 

bych musel denně absolvovat několik 
obřadů, mohl bych mít pocit stereoty-
pu. Asi by po krátké době mohlo dojít 
i k vyhoření. Ale zatím tomu tak není. 

ROZLOUČENÍ nemusí být vždy bolestné, může být i oslavou života toho, kdo odchází, říká smuteční řečník a člen amatérského 
divadla Vladimír Mátl.  Foto: archiv -vm-

ka u obřadu může být i velký „prů-
švih“. Já se tedy podělím jen o jeden, 
můj vlastní, a se šťastným koncem. 

Ve smuteční řeči jsem měl napsá-
no, že zesnulý zvládl své těžké život-
ní období díky podpoře svých přátel. 
Ani nevím, jak se to stalo, ale místo 
podpoře, jsem řekl potvoře. A ještě se 
opravil. Možná, kdybych se neopra-
vil, leckdo by to přeslechl. Naštěstí 
rodina byla moc příjemná a na mou 
omluvu reagovali slovy: „On byl taky 
velký vtipálek, myslíme, že by ho to 
přeřeknutí opravdu rozesmálo!“ 

Se smrtí se setkáváte velmi zblíz-
ka a všichni víme, že je nevyhnu-
telná. Jak podle vás žít?

Rád bych apeloval na všechny lidi, 
aby své životy sice žili naplno, ale ve 
vzájemné úctě a respektu. Vzdali se 
násilí, zloby a hlavně závisti. Nic z 
toho nám nepomůže žít déle, spíše 
naopak.  I bez toho nemáme nikdo 
času nazbyt. Lidský život je zatrace-
ně krátký! 

A také mějme na paměti slova 
pana Smrtky ze hry Vizionář od Já-
ry Cimrmana: „Je zakázáno brát s 
sebou cokoliv do hrobu!“ A já na roz-
díl od něj neřeknu „Na shledanou!“, 
ale „Mějte se moc dobře a držte se!“. 
To jsou slova, se kterými se po obřa-
du loučím se smutečními hosty. Asi 
chápete proč.  

Navíc, každý obřad má svá specifika, 
pokaždé se setkáváte s jinými lidmi. 
Takže myslím, že stereotyp tam není. 
Alespoň u mne ne.

Byly chvíle, kdy jste si například 
říkal, že skončíte? 

Někdy máte opravdu náročný 
obřad. Je velké množství smutečních 
hostů, rodina má speciální požadav-
ky, kterým se vždy snažíte maximál-
ně vyhovět. Když se spletete na diva-
dle, dá se to zachránit, na pohřbu ne. 
Omyl je vyloučen, chyba je nevrat-
ná. Pokud tuto profesi chcete vyko-
návat, musíte ji brát víc jako poslání 
než jako zaměstnání. Poděkování od 
pozůstalých je potom pro každého z 
nás ujištěním, že práci děláme dobře.     

Vím, že to asi není časté, ale stá-
vají se na pohřbech i nějaké vtipné 
historky?

Jak jsem již říkal, i my lidé kolem 
pohřbů jsme lidé! Takže humor nám 
většinou není cizí. Ale vtipná histor-


